

[Texte]

jurisdiction of the provinces and therefore the Government of Canada was trying to back away from providing any additional funds for basic skill development programs. I am wondering where the Minister is coming on that particular issue.

The First Chance Program. Is the first chance program dead?

The Minister in her remarks says that by next summer new programs will be in place for students and young people. I would hope that in developing those programs for young people the Minister will follow up on the rhetoric of her government and actually consult with students, both at the university level and those young people who are unemployed and who form different parts of different organizations across this country, so there will be a meaningful student employment program next summer. As the Minister ought to know, there are a great number of areas in this country which do not have sufficient resources of the private sector to create summer employment and therefore rely upon government, be it provincial, municipal or federal, for some sort of financial assistance in order to give them opportunities to enhance their employment opportunities.

Next, would the Minister indicate when we can expect a very succinct and specific answer to the recommendations contained in the Abella report? Will we have an answer before Christmas?

Miss MacDonald (Kingston and the Islands): Mr. Chairman, perhaps I did not spell it out clearly enough in my opening remarks so I want to take the opportunity to elaborate on my plan for the months immediately ahead.

I do not think the programs we have had in the past have really worked because if they did we would not have 1.5 million or more people unemployed and a lot of people lacking training and a lot of gaps in the way our human resources development takes place.

• 1605

Now, some of this may have been due to the shortcomings of the programs. Some of it, I think, is due to the lack of co-operation that existed between levels of government and the need to bring in the private sector and the unions and groups throughout the country.

So what I want to make very clear to the hon. member, and to others, is that my calendar in the next three months will be committed, to a large degree, to a consultative process on new human resource development, new training programs, new creation of job opportunities, working with the provincial governments, working with the private sector, working with special groups throughout the community, because I think what we face is of such magnitude that no one group can do it all on its own. That is why there has to be a joint effort in a way we have not had before.

Mr. Dingwall: Mr. Chairman, just on a brief point of order, I appreciate what the Minister is saying, and as a Canadian

[Traduction]

étaient du ressort des provinces et que le gouvernement du Canada, par conséquent, essayait de se retirer et de ne plus financer ces programmes de formation de base. Peut-on savoir ce qu'en pense le ministre?

Le programme premier emploi a-t-il été révoqué?

Dans ses remarques, le ministre nous a informés que de nouveaux programmes seraient lancés d'ici l'été prochain, à l'intention des étudiants et des jeunes. En mettant au point ces programmes destinés aux jeunes, j'espère que le ministre se conformera aux principes énoncés par son gouvernement et qu'elle consultera les étudiants universitaires, les jeunes chômeurs qui font partie de différents organismes dans ce pays pour que le programme d'emploi des étudiants l'été prochain soit significatif. Comme le ministre devrait le savoir, un certain nombre de régions dans ce pays ne disposent pas d'un secteur privé suffisamment développé pour créer des emplois d'été et les étudiants et les jeunes comptent alors sur le gouvernement, qu'il soit provincial, municipal ou fédéral, pour que ce dernier les aide à élargir leurs possibilités d'emploi.

Ensuite, la ministre pourrait-elle nous dire quand le gouvernement répondra de façon succincte et précise aux recommandations figurant dans le rapport Abella? Aurons-nous une réponse avant Noël?

Mlle MacDonald (Kingston et les Îles): Monsieur le président, je n'ai peut-être pas été suffisamment claire dans mes remarques d'ouverture et je veux donc en profiter pour vous expliquer le plan que j'ai en tête pour les mois à venir.

Je ne pense pas que les programmes passés aient été probants car s'ils l'avaient été, nous ne compterions pas, cinq millions et plus de chômeurs, et quantité de gens manquant de formation et un grand nombre de lacunes dans le domaine des ressources humaines.

Cela peut-être dû en partie aux insuffisances des programmes, au manque de coopération entre les niveaux de gouvernement et à la nécessité de faire intervenir le secteur privé, les syndicats et divers groupes, partout dans le pays.

Je veux donc bien préciser au député et aux autres que mon calendrier, au cours des trois prochains mois, sera consacré, dans une grande mesure, à un processus consultatif sur l'élaboration de nouvelles ressources humaines, de nouveaux programmes de formation, la création de nouvelles perspectives d'emploi, des échanges avec les gouvernements provinciaux, le secteur privé, des groupes spéciaux représentant l'ensemble de la société, car je pense que nous sommes confrontés à des problèmes considérables, à tel point qu'isolément, aucun groupe ne peut les régler. C'est pourquoi il nous faut un effort commun, comme nous n'en n'avons pas déployé auparavant.

M. Dingwall: J'invoque brièvement le Règlement, monsieur le président; je comprends bien ce que dit la ministre, et